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Sfântul Ierarh Iosif cel Milostiv, mitropolitul Moldovei 
 

 Acest mare mitropolit al Moldovei - Iosif al II-lea Naniescu - 
numit „cel milostiv”, a fost cel mai strălucit ierarh al Bisericii 
Ortodoxe Române din a doua jumătate a secolului XIX după 
Sfântul Calinic de la Cernica. Era fiul preotului Anania (Nane) 
Mihalache și al presviterei Teodosia, din satul Răzălăi, raionul 
Bălți, născut la 15 iulie 1818. Tatăl său a murit după doi ani, 
iar mama rămâne văduvă cu doi copii, Ioan și Ieremia. În anul 
1831, ierodiaconul Teofilact, unchiul său, aduce la Mănăstirea 
Sfântul Spiridon din Iași pe copilul Ioan, pentru a învăța carte. 
Aici deprinde scrisul, cititul, tipicul și muzica psaltică. În anul 
1834 ierodiaconul Teofilact este numit egumen la Mănăstirea 
Sfântul Prooroc Samuil din Focșani, unde aduce și pe nepotul 
său. În anul 1835, ierodiaconul Teofilact ajunge ecleziarh la 
episcopia Buzăului, sub vestitul episcop Chesarie, împreună 
cu tânărul Ioan. La 23 ianuarie 1835 rasoforul Ioan este 

călugărit sub numele de Iosif, în 
catedrala episcopală, iar a doua zi este 
hirotonit diacon. Ca ucenic al 
episcopului Chesarie, în anul 1836, 
ierodiaconul Iosif Naniescu intră la 
seminarul din Buzău, atunci înființat, pe 
care îl termină în anul 1840. Apoi, între 
anii 1840-1847 urmează Colegiul 
Sfântul Sava din București. În anul 1849 
este numit egumen la Mănăstirea 
Șerbănești din Râmnicu-Vâlcea, iar la 

29 august 1850 este hirotonit preot în București. În noiembrie 
1852 este făcut protosinghel de Sfântul Calinic, episcopul 
Râmnicului. În 1857 este numit egumen la Mănăstirea 
Găiseni, județul Dâmbovița, iar după 4 ani este făcut 
arhimandrit de mitropolitul primat Nifon și numit în 1863 
egumen la Mănăstirea Sărindar din București. Între anii 1864-
1870 arhimandritul Iosif Naniescu a activat ca profesor de 
religie la Gimnaziul Gheorghe Lazar și la Liceul Matei Basarab 
din București, iar ultimii doi ani (1870-1871) a fost director la 
Seminarul Central. La 23 aprilie 1872 arhimandritul Iosif 
Naniescu este hirotonit arhiereu, iar în ianuarie 1873 este 
numit episcop de Argeș. La 10 iunie 1875 este ales mitropolit 
al Moldovei, iar la 6 iulie același an este instalat la Iași. Timp 
de 27 de ani venerabilul mitropolit Iosif Naniescu păstorește cu 
o rară blândețe și înțelepciune Mitropolia Moldovei. Aici a 
depus cea mai bogată activitate duhovnicească, teologică, 
pastorală și socială din toată viața sa, rămânând pentru urmași 
un exemplu viu și greu de imitat. În data de 26 ianuarie 1902 
mitropolitul Iosif Naniescu „cel sfânt si milostiv” părăsește pe 
fiii săi duhovnicești și se strămută la cereștile lăcașuri, pentru 
a sta în fața marelui Arhiereu Iisus Hristos. Mormântul său se 
află în partea de sud a catedralei mitropolitane terminata de el. 
Canonizarea oficială a Mitropolitului Iosif Naniescu a avut loc 
în  data  de 25 martie 2018, la Catedrala Mitropolitană din Iași. 
 

 
 

DUMINICA VAMEȘULUI ZAHEU 
„Astăzi s-a făcut mântuire casei acesteia”  

 Pocăința casei lui Zaheu din Sfânta Evanghelie de astăzi este 
un exemplu viu de întoarcere la Hristos pentru familia creștină 
din zilele noastre, pentru noi toți care suntem fii ai lui 
Dumnezeu după har și oameni păcătoși după fapte. Dacă n-ar 
fi mila lui Dumnezeu și pocăința prin care suntem miluiți și 
iertați, nimeni dintre creștini nu ar putea fi mântuiți. Dumnezeu 
care ne-a creat, ne oferă în dar mila și dragostea Lui de Tată, 
iar noi ca fii, trebuie să-i oferim pocăința noastră, smerenia 
noastră, lacrimile noastre de căință, spovedania și părăsirea 
păcatelor. Dumnezeu este atotștiutor și cunoscător al inimilor 
noastre. El ne știe înainte de a ne naște. El cunoaște și vede 
cugetele minții și inimii fiecăruia dintre noi. De la Botez și până 
în clipa morții, îngerii noștri păzitori scriu faptele și gândurile 
noastre bune și rele. El ne numără pașii pe care-i facem la 
biserică, la pocăință, la cercetarea bolnavilor sau la săvârșirea 
faptelor rele. Iar în ceasul morții, îngerii noștri păzitori ne 
însoțesc, împreună cu faptele noastre bune și rele, până la 
scaunul judecății, în fața Dreptului judecător, Iisus Hristos. 
Dacă în timpul vieții noastre ne-am spovedit păcatele la preoți, 
dacă le-am părăsit și am făcut canon pentru ele, la judecată 
nu vom mai fi întrebați și osândiți pentru păcatele mărturisite și 
ispășite. Dar dacă vom muri nepocăiți, adică nespovediți și 

în grele păcate de moarte, cine ne va scoate din chinurile 

iadului? Pocăința vameșului Zaheu este un model de 
pocăință pentru toți creștinii și este singura cale de îndreptare 
și împăcare cu Dumnezeu pentru fiecare dintre noi. Zaheu 
vameșul întâi L-a căutat pe Dumnezeu, apoi L-a primit cu 
bucurie în casa sa. După aceea și-a mărturisit păcatele de 
bună voie și a luat singur canon de pocăință pentru cele făcute 
și la urmă Mântuitorul l-a dezlegat de păcate prin cuvintele: 
„Astăzi s-a făcut mântuire casei acesteia, căci și acesta este 
fiu al lui Avraam!“ (Luca 19, 9). Fiecare dintre noi semănăm 
oarecum cu Zaheu, pentru că toți suntem biruiți de lăcomie, de 
zgârcenie, de răutate, de nepăsare, de nepocăință. Încă și 
casele noastre seamănă cu casa lui Zaheu, pentru că în ele, 
ca și în noi, stăpânește mândria, grija numai pentru trup, 
pentru averi, pentru desfrânare, pentru beție, pentru cele 
trecătoare. De aceea sunt și atâtea boli, certuri și dezbinăr i în 
familiile creștinilor, pentru că puțini mai sunt care caută din 
inimă pe Dumnezeu și doresc cu adevărat mântuirea 
sufletului. Dar Dumnezeu, care știe toate și privește în inimile 
noastre, are întotdeauna milă de noi. Asemenea lui Zaheu, El 
vine înaintea noastră să ne cheme la pocăință și dorește să 
intre în casa sufletului nostru. Hristos vine la noi mai ales prin 
rugăciune, prin milostenie, prin pocăință. El vine la noi prin 
Spovedanie și Împărtășanie, care se sfințește și se dă celor 
vrednici în timpul Sfintei Liturghii. Dacă ne vom schimba viața, 
atunci Hristos ne va chema la El, ca pe Zaheu, va veni la noi și 
ne va zice: „Astăzi s-a făcut mântuire casei acesteia…”.  Amin. 

  În fiecare sâmbătă, duminică şi sărbătoare, la ora 8:00, săvârşim Utrenia, Sfânta Liturghie şi Parastas (după caz).  
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ÎNTÂMPINAREA DOMNULUI 

- Să nu mai umblăm orfani, ci Să-L primim pe Hristos - 
 Sfântul Simeon a fost unul dintre cei 70 de înţelepţi care au 
fost aleşi, la porunca lui Ptolemeu, faraonul Egiptului, să 
traducă Legea lui Moise şi toate proorociile din ebraică în 
greacă. Aflăm din Sfânta Scriptură și Sfânta Tradiție despre 
istoria bătrânului Simeon şi cum a ajuns el sub îndrumarea 
Duhului Sfânt, Care l-a trimis la Templu, unde L-a primit în 
braţe pe Pruncul Iisus Hristos. Să-L primim şi noi pe Iisus 
Hristos în sufletele noastre. Iar semnificația acestei sărbători 
să mişte inima noastră, să ne fie de învăţătură. Pruncul Iisus a 

fost adus la biserică - pruncii noştri să-i aducem la biserică; 
dreptul Simeon L-a primit în braţe pe Hristos - să-L primim şi 
noi nu numai în braţe, ci în noi, în inima noastră, în mădularele 
noastre, în sângele nostru sub forma Pâinii şi a Vinului, Trupul 
şi Sângele lui Hristos, cum zicem la rugăciunile dinainte de 
Împărtăşanie. De fiecare dată la Sfânta Liturghie, Iisus Hristos 
Se răstigneşte şi ni Se dăruieşte, în Sfânta Împărtăşanie, 
împărtăşindu-ne în chip nevăzut de darurile lui Dumnezeu. De 

aceea, când ne împărtăşim, să ne împărtăşim ca şi când ne-
am împărtăşi prima dată, ca şi când ne-am împărtăşi ultima 
dată, ca şi când mâine am muri, cu atâta cutremur şi credinţă 
şi dorinţă de unire cu Dumnezeu. Pentru că nu ştim dacă mai 

apucăm să ne împărtăşim încă o dată. 
Dacă nu ne îndreptăm viaţa, facem un 
efort zadarnic. Venirea la biserică este 
un efort. Faptul că vii de acasă, laşi ce 
ai acasă, stai în picioare, stai în 
genunchi, uneori e prea frig, alteori e 
prea cald, aluneci pe gheaţă şi altele. 
Efortul acesta să nu fie zadarnic. Să 
fie cu inimă curată, cu inimă smerită, 
să nu fim certaţi, să fim împăcaţi, să 

ne facem rugăciunile, rânduiala. În biserică este frumos. Dar 
să nu venim numai pentru frumos, numai pentru cântare, să 
nu venim nici numai pentru obicei. Este bine să respectăm 
moşii şi strămoşii noştri care veneau la biserică, dar nu numai 

pentru aceasta. Ei veneau şi cu credinţă şi cu inima lor 
mişcată către Dumnezeu şi aşa să facem şi noi. Aşa să ne 
ajute Bunul Dumnezeu, a Cărui întâmpinare o sărbătorim 
astăzi. Ca Prunc, Iisus a fost adus la Templu spre a fi 

întâmpinat. Ca Mântuitor, acum, prezent în Sfintele Biserici, ne 
cheamă să venim noi, spre a-L întâmpina, aşa cum am făcut şi 

astăzi. La fiecare Sfântă Liturghie Îl întâmpinăm, minunându-
ne de întrevederea tainică a mântuirii, simţind parcă, la sfârşit, 
impulsul de a rosti împreună, preoţi şi credincioşi: „Acum 
liberează pe robul Tău, Stăpâne, după cuvântul Tău în pace 
că văzură ochii mei mântuirea adusă prin jertfa Ta, care se 
înnoieşte la fiecare Sfântă  și  Dumnezeiască Liturghie, cum s-
a reînnoit  astăzi...”. Întâmpinarea Domnului este un fenomen 

al vieții lăuntrice a omului. Să ne adâncim cugetarea în 
Întâmpinarea Domnului, să cercetăm tot ce a avut loc acolo și 
să învățăm cum să ajungem și noi sa-L întâmpinăm. 
Dumnezeu  binevoiește să arate în chip văzut de toți prezența 
Sa numai acolo unde întâlnește curăție a duhului și a trupului. 
Trebuie să mergem pe calea poruncilor până la bătrânețe. Amin 
          Slavă lui Dumnezeu pentru toate darurile primite! 

 SIMPLITATEA 

  Cât de mult am reuşit noi, oamenii, să complicăm totul, în 
condiţiile în care viaţa noastră ar trebui să fie atât de simplă, 
de firească şi de naturală, fiindcă Stăpânul şi Creatorul ei, 
„Calea, Adevărul şi Viaţa”, este atât de simplu, de modest, de 
normal şi de firesc „după vorbă, după port”. Am devenit atât 
complicaţi, amestecând lucrurile. Ne sunt plăcute şi agreate 
situaţiile încurcate, căile întortocheate. În postmodernitatea 
târzie, simplitatea, în toate formele ei, este echivalată cu 
prostia, cu ignoranţa şi chiar cu aroganţa. Cu cât simplitatea 
este mai prezentă în viaţa cuiva, cu atât scade interesul social 
faţă de el. Însă, dintru început n-a fost așa. Simplitatea a avut 
o altă categorisire. Dar nu pentru că nu existau motive de 
dezacord şi atunci, ci pentru că ea se impunea cu mai multă 
forţă şi naturaleţe în stilul de viaţă, mai ales în comunităţile 
rurale, în jurul Părintelui duhovnicesc şi al Evangheliei. Şi 
totuşi, simplitatea vieţii este, şi astăzi, ca oricând, o şansă. O 
şansă mare, rară. Un bine de care ne dezicem mult prea uşor. 
O floare discretă dar concretă căreia, însă, nu-i intuim 
prezenţa din pricina uscăciunilor care ne bântuie existenţa. Se 
spune despre modestie şi smerenie că este capacitatea și 
puterea omului de a-şi ţine locul, adică de a se mulţumi cu 
ceea ce este şi cu ceea ce are. Iar aceasta se poate realiza 
numai fiindcă smerenia este simplitate. Dar nu o simplitate 
retrogradă, din punct de vedere cultural, social, axiologic, ci o 
simplitate care are în manifestarea ei o nobilă atitudine faţă de 
valorile vieţii. Iar această atitudine îşi trage seva din izvoarele 
nesecate ale raţiunilor dumnezeieşti care stau la baza 
creaturilor. De aceea, simplitatea îşi găseşte loc numai în 
sufletul curat sau golit de patimi. Despătimirea înseamnă, 
astfel, o detaşare voită de complicaţiile inutile ale vieţii şi 
revenirea la simplitatea firească a harului din noi. Altfel, 
simplitatea nu-i prostie. Dimpotrivă, ea se însoţeşte cu cea mai 
profundă putere şi autentică purtare raţională a omului. Numai 
atunci când omul va reuşi să depăşească analizele de 
suprafaţă ale lucrurilor, trecând dincolo de crusta lor 
înşelătoare şi tare complicată, se va putea bucura foarte de 
toate bogăţiile nebănuite ale simplităţii. În acest sens, se 
spune despre simplitate că este cel de-al şaselea simţ al 
omului şi ochiul lui veghetor, prin care poate întrevedea 
ierarhia valorică a lucrurilor. De aceea, omul simplu nu se 
complică nicicând. Nu se complică de dragul frumosului, al 
liniştii şi al păcii, al bucuriei şi al prospeţimii, al blândeţii şi al 
onestităţii, tot atâtea stări de spirit de care se bucură 
neîncetat. Astfel, simplitatea îl poate creşte pe om la măsurile 
lui Iisus Hristos, Cel care a zis: „Fericiţi cei săraci cu duhul, că 
a lor este Împărăția cerurilor” (Matei 5, 3). Omului sănătos, 
simplu şi firesc, îi sunt necesare, neapărat, trei lucruri: 
- Să-şi cunoască locul, rostul şi folosul! 
- Să-şi facă datoria, împlinindu-şi obligaţiile! 
- Să aibă răbdare, fără a complica, deloc, lucrurile!... 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….. 

  Dacă vrem să trăim în pace şi prietenie, în armonie şi 
bunăvoinţă între noi şi vecinii noştri, trebuie să cultivăm 
trăsături pozitive, calitativ superioare ale omului. În acest scop 
să ne propunem să vorbim frumos. Să creăm în familie, la 
locul de muncă, în societate, o atmosferă plăcută, optimistă, 
un mic rai pe pământ, care ne va ajuta să devenim mai fericiţi. 
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† La redactarea acestei foi religioase, se folosesc informaţii libere preluate din mijloacele de informare în masă ortodoxe: site-uri, publicaţii, reviste, ziare, cărţi. † 


